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׀ 2

Proč mají dominikáni studovat? Je nám jasné, že 
o tituly nejde. O vědomosti? To už možná trochu 
ano. Ale ne o vědomosti pro vědomosti, abychom 
byli nejlepší v kvízech a vědomostních soutěžích. 
Tak proto abychom byli zkrátka chytří? To by se 
nám určitě hodilo, být více „smart“… Ale vlast-
ně ani o to v první řadě nejde. Studium znamená 
nejen vzdělávání se v něčem důležitém, ale i sna-
hu, aby nás to, co studujeme, proměňovalo. „Vy 
jste sůl země… vy jste světlo světa.“ (Mt 5, 13–14) 
Máme-li mít smysl, přesně řečeno „chuť “ pro dů-
ležité věci, máme-li je patřičně osvětlit, bez stu-
dia se sotva obejdeme. Spolu s modlitbou je to 
pro nás cesta. Máme-li chápat znamení času, tak 
potřebujeme v první řadě číst, chápat a žít Pís-
mo. Ale nejen Písmo… Léto je čas k zamyšlení, 
ke studiu i toho, co nutně „nemusíme“ studovat 
z pracovních důvodů, ale proto, že nás to oprav-
du zajímá a – jako Ježíš rozmlouvající s Eliášem 
a Mojžíšem – proměňuje. 

Vedle proměňování nás samotných k obrazu 
prvorozeného Syna Otce má však, zvláště v na-
šem řádu, studium ještě jiný cíl: získat jeho po-
mocí schopnost hlásat evangelium lidem světa, 
ve kterém žijeme, učit se jejich jazyk, rozumět 
jejich problémům a hledat tak spolu s nimi cesty, 
aby i k nim světlo a sůl Božího Slova mohly vstou-
pit, aby je mohly osvítit a ochutit.

 fr. Lukáš Fošum OP

ÚVODNÍ SLOVO

Studiem ke slanosti a světlu: 
pro nás a pro tento svět

Naše studium má 
svrchovanou měrou 
směřovat hlavně
a se zanícením 
k tomu, abychom 
mohli být užiteční 
duchovnímu 
prospěchu
bližních. (LCO 77)
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Touha po poznání

Že intelektuální formace neznamená 
výhradně stohy knih a skript, je už 
dostatečně pojednáno a známo. Jistě 
jsme si všimli, že největší „formací“ 
prochází a největší drive má dítě od 
batolecího věku. Touha po poznání 
nás však vyvedla ráje. Tíží nás po-
rušenost přirozenosti a svatý Tomáš 
Akvinský uvádí čtyři charakteristic-
ké důsledky:

– ignorantia, bez hledání eu-
femismů přeložme „nevědomost, 
tupost, duševní omezenost“, nedo-
statečnost rozumu zbaveného za-
měření k pravdě. Konkrétním pro-
jevem této nevnímavosti vůči pravdě 
je obelhávání sebe nebo druhých, 
ale i neschopnost poznat realitu do 
hloubky a v celé její šíři;

– malitia, špatnost, pokrytectví, faleš, podobným způsobem převrací 
touhu vůle k dobru;

– infirmitas, slabost, nedostatečnost síly vzhledem k obtížně dosažitel-
nému předmětu;

– appetitus inordinatus, nezřízená žádostivost, která nepřiměřeně 
dychtí po potěšení a není mírněna rozumem. 

Všechny tyto důsledky je třeba formovat a v dominikánském modu vivendi 
nikoli zametat pod koberec pouhým agere contra (jednat proti), ale vytáh-
nout je na světlo, v jejich konkrétnosti je pojmenovat a postupně a důsledně 
zpracovávat. A toto je jistě mj. práce intelektu, a to doslovně chápaného 
jako inter lectus – číst uvnitř, u kořenů, v podstatě. Nemáme zde tedy na 
mysli to, co Karel Kryl popsal slovy básníka: „rozum bez duše, jako slepec 
s mečem v tanci“.

Do širokého povědomí se především vlivem protestantského puritán-
ství vloudil názor, že nejhorším z důsledků dědičného hříchu je žádostivost. 
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Avšak ve skutečnosti největší ranou je ignorance: původní schopnost rozu-
mu v pravém světle vidět skutečnost a spravedlivě, tj. vyváženě řídit niž-
ší síly byla narušena, následkem toho jsou všechny síly v člověku zbaveny 
náležitého řádu a člověk ani ve svém vztahu k okolí není schopen poznávat 
pravdu neporušeně. Pro křesťana snažícího se žít v souladu s Desaterem 
a „zlatým pravidlem“ lásky to samozřejmě znamená, že utrpěl především 
jeho vztah k Bohu. Je tedy naléhavou nabídkou snažit se poznávat člověka, 
aby na sobě pracoval a mohl lépe poznat Boha.

Chceme-li se trochu vyznat v osobnosti člověka, ve své osobnosti, nabízí 
se nám pět zásadních rozměrů, jejichž poměření poskytuje její stručný, ale 
konkrétní obraz. Jsou to otevřenost, extraverze, emoční stabilita, přívě-
tivost a svědomitost. Přičemž otevřeností se zde myslí zvídavost, úrodná 
půda pro podněty a zkušenosti, ochota ke změnám, umění smiřovat růz-
norodost a čerpat z ní, zájem přijímat nové poznatky a přizpůsobovat jim 
své jednání – samozřejmě podle vhodnosti! Tato dimenze vypovídá, do 
jaké míry preferujeme kreativní činnost oproti rutině, která svědčí o sklonu 
k pragmatismu a o tendenci k ideologickému dogmatismu a tvrdohlavosti. 
(Nepleťme si tedy otevřenost s obrácením navenek, se společenskostí, ex-
traverzí, jíž máme někdy sklon neprávem připisovat povrchnost.) 
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Takto chápaná otevřenost uschopňuje k bdělosti, která je především 
bytostným spočíváním v Boží přítomnosti, aniž by člověk musel explicitně 
myslet na Boha či Boží věci. Je to „teologická paměť “, memoria, tak o ní 
hovoří svatý Augustin. Vědomě prožívá přítomný okamžik. Otcové pouště 
tuto vlastnost nazývali nepsis, probuzení z polospánku či ospalosti i z na-
vyklých automatismů; jde o vnímavost v širokém významu – v obyčejných 
situacích, jež neptik chápe nikoli jen jak se jeví, ale z hloubi jejich principů 
a vzhledem k jejich určení. Nepsis je světlem, jež dává skutečnostem „teolo-
gickou diagnózu“. Nemůžeme v této souvislosti opomenout výzvu prvního 
z apoštolů: „Žijte proto rozumně a střízlivě, abyste byli pohotoví k modlit-
bám“ (1 Petr 4, 7).

Není tedy překvapivé, že u zrodu individuálního dominikánského povo-
lání je (či měla by být) touha po poznání značně dominantním rysem osob-
nosti. Dovolíme si zde na závěr několik poznámek o dnes většinově tak pre-
ferované citovosti v duchovním životě, a to právě i v katolickém prostředí, 
aniž bychom ovšem chtěli city popírat, degradovat či vytěsňovat. Nepřed-
stavují samostatnou dimenzi, ale předcházejí a prostupují poznání i vůli. Na 
rozdíl od rozumu, vůle a paměti nemají ve vztahu s Bohem bezprostředně 
významnější funkci. Jestliže se člověk k Bohu obrací naplněn zbožným ci-
tem, je to usnadnění modlitební dřiny a dárek pro nás od Boha, nikoli náš 
dar jemu. Není totiž pravda, že jej více milujeme, když svůj vztah prožíváme 
citově. Láska, agapé, spočívá ve vůli. 

O svatém Dominikovi víme, že vyhledával místa, kde ho čekalo nepři-
jetí a protivenství, svatý František prožíval největší radost, když ho někde 
nepřijali. Neznamená to, že máme hledat vždycky a za každou cenu to 
těžší, nepříjemné či bolestné, ale to, co je spravedlivé, dobré a ušlechtilé. 
A k tomu nám dopomáhej Bůh svými dary Ducha, zejména darem rozumu, 
moudrosti a rady.

Terezie Eisnerová OP

STUDIUM

Při studiu přemítejme v srdci o mnohostranné Boží moudrosti a připra-
vujme se, abychom v oboru naukovém sloužili církvi a všem lidem. Věnuj-
me se studiu s velkou horlivostí, neboť jsme podle řádové tradice zvláštním 
způsobem povoláni, abychom tříbili sklon lidí k pravdě. Takové dílo se 
musí konat podle rozmanitých požadavků každého předmětu a vyžaduje 
pevnou kázeň a uplatnění všech ctností. Ustavičné studium živí kontem-
placi a napomáhá plnění evangelijních rad s jasnou věrností. Pro vytrva-
lost a strohost je jednou z forem askeze. (srov. LCO 77 a 83)
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Je dominikánská intelektuální 
formace totéž co studium?

Když se mluví o základních pilířích dominikánské spirituality, je to vedle 
modlitby, apoštolátu a společného života také studium. V jiných souvislos-
tech zase chceme zdůrazňovat cosi jako dominikánskou intelektuální forma-
ci. Nabízí se proto ztotožnit toto téma se studiem, jako by intelektuální for-
mace znamenala systém studia. Praktická podoba by se pak mohla podobat 
seznamu doporučené literatury nebo soupisu kurzů, kterými je třeba projít. 
Taková redukce intelektuální formace na studium je však neadekvátní. 

Začneme-li termínem formace, je třeba jasně odmítnout představu ja-
kési vnucené uniformity (tedy jednoforemnosti), jakoby formace předsta-
vovala zglajchšaltování všech jedinců ve stylu sádrových trpaslíků odlitých 
z jedné formy. V aristotelské terminologii totiž forma neznamená unifor-
mitu prefabrikovaných polotovarů, ale aktualizaci a zdokonalení na různé 
úrovni. Za prvé je formou sama lidská rozumová duše. Jde o tzv. substan-
ciální formu, která nás řadí do určitého druhu, v našem případě do druhu 
„člověk“. Dále je to nespočet tzv. akcidentálních forem, které představují 
nejrůznější dokonalosti, od velikosti přes poznávací schopnosti až ke ctnos-
tem. Intelektuální formace tedy není vnucování jednoho smýšlení, neboli 
zpracování všech podle jedné formy, ale originální a každému jedinci jinak 
vlastní zdokonalování vlastní osobnosti tak, aby lépe myslel, lépe vnímal, 
lépe věci posuzoval, lépe se orientoval v životě, lépe se choval atd. Formace 
je v tomto smyslu práce na sobě samém představující cestu k dokonalosti 
jak na rovině přirozené, kde je získávání forem a jejich zdokonalování v na-
šich silách, tak na rovině nadpřirozené, kde jsou některé formy darované 
Bohem nad rámec naší přirozenosti. Přirozenými formami, o které nyní 
jde, jsou tak například moudrost, spravedlnost, schopnost domýšlet závěry 
z určitých předpokladů apod., nadpřirozenými formami zase víra, láska či 
milost, a jednou i schopnost blaženého patření na Boha.

Od formace nyní můžeme přikročit k intelektuální formaci. Může to být:

– buď v užším smyslu čistě formace intelektu (rozumu), nebo
– v širším smyslu formace intelektové úrovně života (rozum i vůle)

Jednoznačně by mělo jít o celkovou formaci člověka jako živočicha rozumo-
vého, včetně jeho smyslovosti (především emocionální rozměr) a obou sil 
intelektové přirozenosti (rozum a vůle). Proč sem patří i smyslová rovina, 

STUDIUM
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když má jít o intelektuální formaci? Lze to vysvětlit následujícím způsobem: 
V rámci samotného rozumu (intelektu) musíme rozlišit různé schopnosti či 
roviny, kterým odpovídají různé činnosti a různé dovednosti, např. 

– teoretický rozum (studium dogmatiky apod.)
– praktický rozum (výchova pro jednání)

– obsah (rozšiřování vědomostí)
– schopnost (posilovat myšlení)
– řídící role rozumu (zvládat ostatní schopnosti)

Poslední bod se týká rozumu jako řídícího prvku pro nižší schopnosti, tedy 
i smyslovou oblast (především emoce). Práce na sobě samém na rovině 
emocionální vyrovnanosti je tedy bezpochyby součástí intelektuální forma-
ce, protože při formaci rozumu je třeba myslet nejen na rozum coby schop-
nost poznávací, ale také coby schopnost řídící.

Vidíme, že redukce intelektuálního života pouze na studium není ade-
kvátní. Principiální je totiž skutečnost, že jsme komplexními lidskými oso-
bami, a nikoli pouze izolovanými rozumy. Nebezpečí soustředění se pouze 
na rozum nádherně ukazuje Chesterton ve své Ortodoxii, kde si všímá zají-
mavé věci. Šílenec není člověk bez rozumu, ale člověk, kterému to obvykle 
velmi dobře myslí: 

„Poslední věc, kterou lze o bláznu říct, je, že jeho činy jsou bezdůvodné. 
Jestliže lze nějaké lidské jednání nazvat v povšechném smyslu bezdůvod-
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né, pak jsou to drobné 
úkony zdravého člově-
ka, který si píská při 
chůzi, seká holí do trá-
vy, přešlapuje nebo si 
mne ruce. Právě šťast-
ný člověk dělá zbyteč-
né věci; nemocný není 
dost silný, aby dělal 
zbytečnosti. Takové 
bezstarostné a bezdů-
vodné počínání šíle-
nec nikdy nepochopí; 
neboť šílenec vidí ve 
všem příliš mnoho 
příčinnosti. Každému 
takovému bezděčné-
mu počínání by šílenec 
přikládal konspirativ-
ní význam. Domníval 
by se, že sekání do 
trávy je útokem na 
soukromé vlastnictví. 
Přešlapování by pova-
žoval za smluvené zna-

mení pro spiklence. Kdyby se šílenec mohl stát na okamžik bezstarostným, 
uzdravil by se. Každý, kdo měl to neštěstí mluvit s lidmi postiženými nebo 
ohroženými duševní chorobou, ví, že nejpříšernějším příznakem jejich sta-
vu je děsivý smysl pro detail, spojování jedné věci s jinou na mapě složitější 
než bludiště. Budete-li debatovat s šílencem, je nanejvýš pravděpodobné, že 
prohrajete, neboť v mnohém směru se jeho mysl pohybuje tím rychleji, že 
není zdržována věcmi, které provázejí správný úsudek. Není brzděn smys-
lem pro humor, ani láskou, ani němými jistotami zkušenosti. Je tím logič-
tější, že ztratil jisté zdravé city. To, co se tedy v tomto ohledu říká o šílenství, 
vede vlastně ke klamnému závěru. Šílenec není člověk, který by pozbyl ro-
zumu. Šílenec je člověk, který pozbyl všeho kromě rozumu.“

Mistr paradoxu Chesterton tady zachytil a jedinečným a osobitým způ-
sobem vyjádřil něco zásadně důležitého. Kdyby byl člověk jen rozumem, 
byla by to katastrofa. Nemůže být větší neštěstí než zaměnit hesla Hlavně 
rozum a Pouze rozum. Mnohé problémy prostě nejsou způsobeny nedostat-
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9STUDIUM ׀

kem rozumu, ale nedostatkem jiných kvalit neboli forem. Intelektuální for-
mace se proto nemůže zaměřovat jen na studium jako na formaci v oblasti 
teoretického rozumu s důrazem na obsah poznání. Musí zahrnovat i forma-
ci rozumu jako schopnosti správně myslet, východiska pro volní rozhodnutí 
a schopnosti řídit a uvádět do souladu všechny nižší složky mysli. Vedoucí 
role rozumu v celku člověka je známým způsobem popsána už u Platóna, 
kde je rozum v celku člověka srovnáván s vládcem v celku obce. Při promýš-
lení správné funkce rozumu jako vládce ostatních schopností se musíme 
vyhnout určité jednostrannosti a extrému, kdy by byl rozum chápán jako 
despota, který přímo řídí vše. Rozum je samozřejmě nejvyšší schopností 
a má možnost nahlížet věci v obecnosti a abstrahovat od jednoho, aby se 
lépe soustředil na druhé. Nemá ale schopnost sám dělat vše. Rozum prostě 
nemůže nahradit emoce nebo vnitřní smysly. Nemůže je ani řídit ve všech 
detailech. Může a má je ale usměrňovat a vymezovat jim rozumné pole pů-
sobnosti. V sociálně politické terminologii by měl rozum respektovat prin-
cip subsidiarity a řešit to, co nejde řešit na nižších rovinách. Emoce si samy 
rovnováhu a zdravou středovou přiměřenou pozici nenajdou a nezkoordi-
nují se. Potřebují vedení rozumem. 

Tuto schopnost i správnou míru rozumové regulace nižších sil je tře-
ba vychovávat a pěstovat. Je to významná součást intelektuální formace 
v onom výše zmíněném širším či úplném smyslu. V pohledu na roli rozu-
mu v této věci existují různé důrazy. Určitá teologická tradice zdůrazňovala 
více úlohu rozumu, resp. rozumové přirozenosti, protože šlo o zdůraznění 
hlavně vůle. Nižší síly byly chápány mnohem pasivněji a méně svébytně, 
než tomu bylo v tradici dominikánské. Pro Tomáše jsou například stateč-
nost a uměřenost pravými ctnostmi a sídlí primárně v emočních potencích 
vznětlivosti a dychtivosti. Pro některé jiné autory jsou to pravé ctnosti až 
tehdy, když jsou naplněny láskou a sídlí primárně ve vůli, neboť morál-
ní ctnosti musí formovat tu schopnost, která se rozhoduje a dělá jednání 
morálně hodnotitelným. Pro Tomáše jsou to pravé ctnosti i bez lásky, ale 
láskou jsou pak přiváděny k dokonalosti. A nesídlí podle něj v rozumu ani 
ve vůli, ale musí mít na rozumu účast neboli participaci spočívající právě 
v onom rozumovém řízení. Myslím, že se dá říci, že dominikánské myšlení 
má v tomto ohledu větší sklon k subsidiaritě a ponechání věcí na nejniž-
ší úrovni, která má pro ně význam. Podobně jako dobrý řemeslník je plně 
kompetentní k vyrábění užitečných předmětů (nepotřebuje k tomu nápo-
vědu nebo vedení vládce), ale je přiveden k ještě větší prosperitě tím, když 
vládce dobře uspořádá zákony, trh a vymezí jasně meze spravedlnosti. 

Tím se pomalu dostáváme od obecného chápání intelektuální formace 
k tomu, co by šlo označit jako svébytnou a typickou cestu k intelektuální 
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formaci dominikána. Musí jít o formaci osobnosti jako celku, kdy je člo-
věk kazatelem hlásajícím slovem i životem. K tomu patří i nějaké vzdělá-
ní, schopnost rychlého přemýšlení a hledání odpovědí a v neposlední řadě 
i morální rovina, v níž jde o soulad slova a života. Půjde tedy o:

1. vzdělávání ve filosofii (tím se myslí formace rozumu v oblasti přiro-
zeného světa, neboť přirozené je předpokladem nadpřirozeného)

2. vzdělávání ve víře (formace diskursivního rozumu v otázkách spoje-
ných s vírou)

3. uvádění do kontemplativní modlitby (formace intuitivního rozumu 
otevřeného transcendenci)

4. morální výchova (formace praktického rozumu)
5. morální formace rozvíjející ctnosti (formace řídícího rozumu a rozu-

mem vedených duševních sil)

V této věci stojí za zmínku i Tomášovo rozlišování dvojího poznání, které 
obojí patří intelektu, ale liší se v důležitém rozměru. Je to (1) poznání na 
základě dokonalého užití rozumu a (2) poznání na základě přirozené spří-
zněnosti (connaturalitas). První je v zásadě schopnost definovat, přesně 
vysvětlit a popsat. Když se například zeptáme, kdo je Bůh nebo co je to 
spravedlnost, dokáže člověk na základě takového poznání přesně definovat, 
vysvětlit, popsat apod. Druhý typ poznání se někdy označuje i jako afektiv-
ní, protože zahrnuje nejen rozum, ale i celek člověka. Rozum zde přitom 
není primárně nastaven jako přímá analyzující poznávací schopnost, ale 
jako onen řídící element celku lidských schopností. Když se podíváme na 
nevzdělaného, ale uměřeně žijícího člověka, tak nemůžeme říct, že neví, 
co je uměřenost. Ví to, protože je formován uměřeností jako ctností. Umě-
řenost formuje emoční a pudové síly, ale má účast na rozumu. Ono přijetí 
formy uměřenosti se tedy vztahuje nejen na smyslovost (emoce a pudy), 
ale v určitém ohledu i na rozum. Člověk, který má ctnost, přece ví, co dělá. 
Neumí to možná přesně pojmově rozlišit a popsat, ale nejde rozhodně říci, 
že neví, o co jde. Ví to. Jak? Na způsob přirozené spřízněnosti. Jistě známe 
onen stokrát omílaný příběh o tom, jak lidé četli Žalm 23 (Pán je můj pas-
týř). Umělec ho přednesl rétoricky přesně a dokonale, ale uznal, že zbož-
ný člověk ho přednesl tak, že to sice nenaplňovalo dokonalost řeči, ale šlo 
poznat, že „zná toho pastýře“. To je poznání skrze přirozenou spřízněnost. 
Podobně víme, co je člověk, neboť člověkem jsme, ale často to neumíme 
přesně pojmově vyjádřit. Podobně je tomu i s uměleckým nebo mystickým 
poznáním. To je ale téma na celou knihu, a proto si je nechejme na jinou 
příležitost. 

Tomáš Machula
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Teologie a duchovní život

Základním úkolem teologie je vydávat svědectví o víře a naději. „… buďte 
stále připraveni obhájit se před každým, kdo se vás ptá po důvodech vaší 
naděje“ (1 Petr 3, 15). V tomto napomenutí svatého Petra je „naděje“ ekviva-
lentem „víry“: jde o vydání počtu z víry. Teologie tak má za úkol objasňovat 
pravdy víry, ukazovat propojení všech tajemství, tj. vnitřní souvislost všech 
skutečností víry. To vyžaduje pozorné studium slova Božího obsaženého 
v Písmu svatém a předávaného tradicí: hloubavé čtení Písma stejně jako 
studium učení církve, zaměřené zvláště na dějiny spásy, ve kterých se Bůh 
zjevuje, aby se spojil se svým spaseným lidem.

Posláním teologů je propojovat teologii s duchovním životem, nabízet 
širokému okruhu věřících propracovanou spirituální teologii. Teologie má 
kontemplativní rozměr, není suchým racionalizováním víry, musí usilovat 
o kontemplativní pochopení víry, o uchopení její inteligibility. Tato inteli-
gibilita je zdrojem celého křesťanova života. Nejde tady o pouhé teorie ani 
o úvahy odtržené od křesťanského života. Teologie má rozvíjet kontempla-
tivní moudrost a očišťovat chápání na základě zjevení Boha, které dostává-
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me ve víře. Je to „víra hledající pochopení“ (fides quaerens intellectum). Je 
také neoddělitelná od očišťování srdce v modlitbě společenství i jednotlivce.

Snaha nalézat lepší pochopení víry je podpírána touhou po štěstí. „Po-
sledním cílem veškeré božské ekonomie je, aby tvorové vstoupili do doko-
nalé jednoty s Nejsvětější Trojicí.“ (KKC 260) Teologická tradice vždy vi-
děla smysl snahy porozumět víře ve světle naší naděje na štěstí v Bohu. Ve 
svém díle O Trojici svatý Augustin říká: „Plnost našeho štěstí, nad které nic 
dalšího není, je toto: Radovat se z trojjediného Boha, k jehož obrazu jsme 
byli stvořeni.“ (O Trojici, 1, 8, 18.) Mezi jinými učiteli církve i svatý Tomáš 
Akvinský, po vzoru svatého Augustina, říká na začátku své reflexe o tajem-
ství trojjediného Boha: „Celý náš život vydává ovoce a dochází naplnění 
v poznání Trojice.“ (Srov. Komentář k sentencím, I, 2) Toto „poznání“ není 
pouze pojmové. Je to „zkušenostní“ poznání, dar Boží, který nás připravuje 
na kontemplaci Boha v radosti nebes. Toto poznání pochází z víry. A je to 
právě víra, o které chce teologie mluvit. Na Východě shrnul tento cíl Eva-
grius Pontský (ve 4. století) v úderné formulaci: „Království Boží je poznání 
svaté Trojice.“ (Praktikos, 3)

Naděje na kontemplaci trojjediného Boha v blaženém životě v nebi je 
živena skutečným darem, který dává už dnes Bůh církvi in via: „Kdo mě 
miluje, bude zachovávat mé slovo, a můj Otec ho bude milovat, a přijdeme 
k němu a učiníme si u něho příbytek.“ (Jan 14, 23) Teologie je tedy kon-
templativním cvičením zaměřeným na blaženost, je cvičením moudrosti 
směřující k blaženému patření na Trojici ve věčném životě.

Teologie musí být zasazena do života církve, do života liturgie, do osob-
ního duchovního života. Je to ten nejlepší způsob, jak rozvíjet duchovní 
život. Studium teologie není, jak se mnozí mylně domnívají, překážkou du-
chovního života, něčím, co pouze zabírá čas, co se musí přežít, a pak se vedle 
toho, bez vzájemného propojení, „dělá“ duchovní život, pěstuje zbožnost. 
Dělat dobrou teologii znamená rozvíjet duchovní život. Autentický duchov-
ní život není možný bez teologie a stejně tak dobrá teologie není možná bez 
autentického duchovního života. Neznamená to, že všichni musí být stu-
dovaní teologové, ale že to, co pojímáme do duchovního života, musí dávat 
smysl a odpovídat Božímu zjevení, a to se bez teologie neobejde. Na druhou 
stranu všichni teologové musí pečovat o svůj duchovní život, bez něho by 
jejich teologie byla jen prázdná sláma.

Z knihy Gillese Emeryho Trojice a z přednášky Benedikta Mohelníka OP
na knižním salónu věnovaném této knize. Redakčně upraveno. Více si mů-
žete poslechnout zde https://www.youtube.com/watch?v=PY0gH7DEPS0 

nebo přečíst zde https://krystal.op.cz/teologie-2/trojice/

STUDIUM
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Z Čech na Ukrajinu

Během překládání dopisů 
o. Jarosława z Ukrajiny mě 
mimo jiné oslovila jedna věc: 
pomoc potřebným na Ukrajině 
je výbornou školou lásky k bliž-
nímu. Zároveň jde o konkrétní 
pomoc v rámci našeho řádu. 
Také se mi už delší dobu při-
pomínala slova sv. Dominika: 
„Nemůžu studovat z mrtvých 
kůží, když bližní hynou hlady.“ 
Ne že by na Ukrajině nebylo 
jídlo, ale málo kdo si troufne 
dopravit je do oblastí, kde to je 
nebezpečné, jako jsou nedávno 
zatopená území u Chersonu. 
I kdybych se nedostal do ta-
kových míst, pomoct hrdinům 
z Centra sv. Martina de Porres 
při dominikánském klášteře 
ve Fastově aspoň v zázemí má 
velký význam.

Už během cesty jsem si všiml smutného, nepřítomného výrazu u mno-
hých Ukrajinců resp. Ukrajinek. Na druhou stranu, ve Lvově nebo na ven-
kově u hranic byl takový výraz vzácný. Ve Fastově jsem ho zase začal vídat, 
ale byl v menšině. Spíš jsem měl ze Lvova dojem podobný Praze (velké 
město plné turistů) a z Fastova podobný řekněme Ústí nad Labem nebo 
Mostu. Jde i o místní ekonomickou úroveň, ale hlavně o podíl lidí pozna-
menaných válkou.

Válka je v různých částech Ukrajiny vidět různě. Ve Lvově bylo škod 
málo, v historickém centru jen byla některá okna zajištěná proti blízkým 
výbuchům a místo některých památek byly ve veřejném prostoru jen cedule 
s jejich fotografií a nápisem: „originál tady uvidíte až po vítězství“. Ve Fas-
tově tomu bylo podobně, jen tu nejsou památky, které by stálo za to scho-
vávat. Ale projížděl jsem i oblastmi ruin, kde přežilo nebo bylo obnoveno 
jen pár budov. Blíž k frontě asi budou následky války mnohem viditelnější.
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K válce patří i vojáci, kterých je i takhle daleko od fronty hodně. Někteří 
mají na starosti logistiku, někteří zrovna mají opušťák, někteří tu jsou ještě 
z jiných důvodů. V Centru sv. Martina se připravují dva typy potravinových 
balíčků: humanitární a vojenské. Ty humanitární většinou rozvážíme po-
třebným my, ale pro ty vojenské si zástupci různých jednotek jezdí sami. 
Jednou jsem u snídaně byl svědkem rozhovoru spočívajícího v nadávání na 
nedostatky soudního systému, přičemž padla otázka: „Funguje na Ukrajině 
vůbec něco?“ Někdo jiný odpověděl: „Dobrovolníci.“ Komunistická demo-
ralizace byla v Sovětském Svazu mnohem horší než u nás a státní správa se 
z toho vzpamatovává jen pomalu, ale v zemi dobrovolníků je přinejmenším 
naděje na zásadní zlepšení. Prozatím však dobrovolníci hlavně lepí díry, 
kde stát nezvládá. Ukrajinským vojákům zásobování většinou funguje, ale 
když občas někde vázne (což je v takhle rozsáhlé válce nevyhnutelné), tak se 
mohou obrátit na některou z mnoha dobrovolnických organizací.

Válka má ještě jeden viditelný důsledek: za těch pár dní jsem potkal 
možná tolik jednorukých, jednonohých a jinak zmrzačených lidí, co před-
tím tak za deset let. Ještě horší jsou rány na duši. Na jednu stranu jsem 
potkal i lidi uzavřené ve svém utrpení. Na druhou stranu existuje tzv. „post-
traumatický růst“ – v mnoha ohledech jsou nejlepší a nejšťastnější ti, kteří 
přežili něco velmi náročného a úspěšně se s tím vyrovnali. Příkladů tako-
vého posttraumatického růstu vidím na Ukrajině spoustu, mj. u ostatních 
dobrovolníků. O těžkých zkušenostech vím jen u pár z nich, ale takových 
bude mnohem víc, jen jsem se na taková nepříjemná témata nikdy výslovně 
neptal. Podobný růst vidím i na širší úrovni – jenom na youtube vím o pár 
kanálech věnovaných z velké části takovému uzdravování ukrajinské spo-
lečnosti a všechny mají minimálně desítky tisíc odběratelů, ne-li statisíce, 
nebo dokonce přes milion. Až čas po ukrajinském vítězství ukáže úspěšnost 
takového uzdravování jedinců i národa.

Dominikáni se o podporu takového uzdravování snaží několika způsoby, 
například snahou o formaci ke svobodě v kyjevském Tomistickém institutu, 
ale nejdůležitějším z nich je Centrum sv. Martina. K němu patří nejen klášter 
s kostelem a farností, ale i velice příjemná kavárna San Angelo, školka a ško-
la, obchůdek a v jiné části města (v areálu nemocnice) útočiště pro uprchlí-
ky, které původně mělo a snad ještě bude sloužit jako domov pro svobodné 
matky v nouzi. Podobně v hlavním objektu u kostela bylo a snad zase bude 
i dětské rehabilitační centrum; koně, oslík, ovce a další zvířata na dvoře Cen-
tra původně měli sloužit hlavně právě k rehabilitaci, stejně jako sportoviště 
a řemeslné dílny. Také jsem už zmínil dva typy potravinových balíčků. Větši-
na dobrovolníků se věnuje hlavně přípravě materiální pomoci k vydávání na 
místě (oblečení a jídlo pro potřebné) nebo posílání vzdálenějším potřebným.
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Něco vozí jiní, něco dominikáni a jejich dobrovolníci sami. Během týd-
ne a půl, kdy jsem byl ve Fastově, se konaly dvě cesty s pomocí do Cher-
sonu a okolí – tam také San Angelo založilo pobočku, sociální kuchyni, 
a teď vzniká druhá. Zeptal jsem se otce Mychaila Romaniva, představeného 
fastovského kláštera a ředitele Centra sv. Martina, jestli se mohu připojit 
k takové výpravě, a zamítl to – nejsem tu dost dlouho, na poměrně nebez-
pečnou výpravu s sebou tedy vezme někoho jiného. To naprosto beru, asi by 
nebyl dobrý nápad pouštět na misi pod nepřátelskou palbou někoho, kdo se 
tu ještě nerozkoukal. Teď, v období brzy po zničení kachovské přehrady, je 
naprosto pochopitelné, že bezpečnější směry pomoci musejí počkat. Pomoc 
v Boroďance a dalších obcích západně od Kyjeva postižených válkou a oku-
pací je mnohem méně důležitá než dřív, o čemž svědčí i to, že se někteří ješ-
tě nedávno potřební odtamtud zapojili do pomoci obyvatelům chersonské 
oblasti. Dobře se vyvíjí i situace v charkovské oblasti. Dnes (13. 7.) přišla 
zpráva z vesnice Zavody u Izjumu, že jedna tamní rodina, která převážně 
svépomocí odminovala svou zahradu, už dokončuje rekonstrukci domu 
(s materiály převážně dovezenými z Fastova), pěstuje vlastní brambory 
a vůbec se postavila na nohy.
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Včera se mi podařilo usnout 
při protileteckém poplachu. 
Když jsem sirény slyšel poprvé, 
sledoval jsem ostatní, jak zarea-
gují. Protože byli úplně v klidu, 
zeptal jsem se, kdy tu naposledy 
bylo ostřelování – od poslední 
rakety už je to víc než rok. Hod-
ně poplachů vyvolává vzlétnutí 
ruských letadel, která mohou 
nést nadzvukové střely Kinžal, 
přičemž většinou nestřílejí. Po-
kud dobře chápu systém popla-
chů, vyhlašují se pro celou ob-
last, takže když letí rakety nebo 
drony na Kyjev, ve Fastově zní 
sirény také. Fastiv je pod ochra-
nou kyjevského protileteckého 
systému Patriot, takže zasáh-
nout něco tady a v Kyjevě je po-
dobně těžké, a Rusové zřejmě 

považují kyjevské cíle za důležitější. Přímo v Kyjevě, nebo dokonce ještě 
blíž frontě bych při poplachu rozhodně tak klidný nebyl.

Problémů s ukrajinštinou mám poměrně málo, i když se směšné situace 
vyskytly, třeba než jsem příliš pozdě pochopil rozdíl mezi slovy pro pro-
cházku a pro pitku. I když se mi párkrát stalo, že někdo navrhl přejít do 
angličtiny nebo do polštiny, většinou Ukrajinci byli trpěliví vůči mému za-
drhávání kvůli hledání správných slov. Jazyková bariéra mě omezovala spíš 
drobně a jazyk se stal odrazovým můstkem mnoha hovorů – některá slova 
znamenají něco jiného v češtině a v ukrajinštině, třeba „hroch“ znamená 
„hrách“ a „hroši“ „peníze“. Jeden takový rozhovor inspiroval Mychailovu 
sekretářku (nebo jakou pozici přesně zastává) Viru k zadání zvláštní práce 
pro mě: přeložit několik příspěvků z facebookové stránky Centra z ukrajin-
štiny do angličtiny. V podstatě šlo o opravování překladu googlem, navíc 
jsem většinou mohl přihlédnout k polskému překladu. Přitom jsem děkoval 
Bohu za Duolingo – v této aplikaci pro výuku jazyků jsem cvičil překládání 
mezi francouzštinou a angličtinou dost na to, aby pro mě teď přeskočení 
rodné řeči nepředstavovalo výrazný problém. Tahle překladatelská práce 
mi vyhovovala víc, než když jsem během prvních dní tady nosil věci z místa 
na místo, nejčastěji při vyklízení několika místností v klášteře.
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Jeden den jsem věnoval pouti do Berdyčiva. V tamním klášteře bosých 
karmelitánů, resp. v příslušném kostele, je zázračná ikona napodobující 
římský obraz zvaný Salus Populi Romani, tedy Záchrana římského lidu. 
Ptal jsem se jednoho bratra, jaký je význam Berdyčiva v porovnání s Jas-
nou Horou v Polsku – Berdyčiv je trochu méně centrální (spíš jako Šaštín 
na Slovensku, po kterém není „hodně dlouho nic“ jako po Čenstochové) 
a hlavně tam putují jen katolíci římského ritu, kterých je mezi Ukrajinci 
kolem 1 %. Mezi poutníky jsem potkal i jednu Češku. Ukrajinští Češi neži-
jí jen ve Volyni, jedna byla i mezi poutníky z další enklávy, kde si někteří 
obyvatelé uchovali českou národní identitu. Paní Naďa byla moc ráda za 
to, že může (nejspíš po mnoha letech) mluvit řečí své diaspory s někým 
z mateřské země.

Uzávěrka tohoto čísla OPuscula mě zastihla ještě na Ukrajině, takže do 
něj už nenapíšu o návštěvě Kyjeva. Už teď mohu říct, že moje vize další 
spolupráce s Ukrajinou získala na hloubce, zmizela část iluzí, ale zůstaly 
ideály. Rozhodnutí se sem při příští vhodné příležitosti vrátit se tedy upev-
nilo. Že mě čeká ještě spousta překvapení a mnohá budou nepříjemná, je 
mi jasné, ale to patří k životu s Bohem resp. z lásky, který je dobrodružný 
vždycky. Nemám po ruce knihu Herberta McCabea OP Bůh, Kristus a my, 
takže budu citovat po paměti: „Když miluješ, určitě budeš trpět, budou tě 
pronásledovat a možná tě zabijí. Ale jestli nemiluješ, už teď jsi mrtvý.“ Kvůli 
lásce stojí za to riskovat bolest, nenávist některých lidí, hrůzu z konfrontace 
s vlastním stínem skrze naslouchání trpícím nebo i ruské rakety.

fr. Václav Veselský OP

UKRAJINA

Jednou z priorit našeho řádu je hledání Pravdy a posvěcení lidského ro-
zumu. Tomuto hledání žehná sám Bůh. A přestože současná západní kul-
tura pohlíží na „suchý intelektualismus“ s jistým podezřením, stále platí, 
že každé skutečné studium úzce souvisí s pastorací. Ve společnosti, která 
nepodporuje vášeň pro pravdu jako takovou a která upřednostňuje eko-
nomický či finanční prospěch, nemůže vzkvétat spravedlnost.

Kázat slovo neznamená jen sdělovat nějakou abstraktní pravdu, ale 
snažit se přetvářet životy jedinců i společnosti. Mluvíme-li o „Božím slo-
vu“, musíme mít na mysli slovo tvůrčí a proměňující, slovo, které napomá-
há budování Božího království. Proto existuje tak úzký vztah mezi domi-
nikánským povoláním ke kazatelství a vášnivou touhou po spravedlnosti. 

(Timothy Radcliffe OP)
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Maria, Trůn Moudrosti

Nedělal jsem mezi bratry anketu, jaká je jejich oblíbená invokace z loretán-
ských litanií, ale na základě rozhovorů s bratry v Toulouse bych čekal, že se 
i v naší provincii velmi dobře umístí „Trůn Moudrosti“. Vzhledem k vzdě-
laneckému charakteru našeho řádu není divu. Jenže, je naše dominikánská 
moudrost opravdu tou, které patří tento trůn?

Vím minimálně o třech různých konceptech moudrosti. Jeden je aristo-
telský. Tomášův Filosof definoval moudrost jako „znalost prvních příčin“, 
tedy toho opravdu podstatného; implicitně je v tom zahrnuta schopnost 
odvodit nebo se rychle naučit odvozené, praktické znalosti. Na opačném 
konci spektra je řekněme buddhistické pojetí: moudrost spočívá ve svobodě 
vůči vášním. Třetí pojetí je vlastní starověkému Blízkému východu, a proto 
i Starému zákonu: vést dobrý, šťastný život. Ten zahrnuje jak znalost dobré 
morálky (aplikace prvních principů), tak sebeovládání nutné k jejímu kaž-
dodennímu dodržování.

Pro biblické pojetí moudrosti bychom měli otázku trochu poupravit: ne 
„co“, ale „kdo“ je moudrost? Jako Stvořitel je Bůh první příčinou všeho, zna-
lost prvních příčin je pro něj tedy samozřejmá. Nikdo z filosofů nikdy ne-
dosáhl takového stupně sebeovládání jako Adam s Evou před pádem, nebo 
jako Maria – u nich vycházelo z dokonalé harmonie s Bohem, který uváděl do 
harmonie i jejich tělo a duši. A konečně blaženost spočívá v životě s Pánem.

Hospodin není jen původcem moudrosti, ale přímo Moudrostí. Tedy, 
od knihy Přísloví dál vystupuje zosobněná Moudrost, u níž není zcela jasné, 
nakolik je totožná s Bohem, a nakolik je jen prvním z tvorů. V Novém zákoně 
se nejen ukázalo, že je Bohem, ale také se stal tvorem (srov. Jan 1, 14), a to ze 
ženy, z Marie. To je prvním důvodem, proč je Maria „Trůnem Moudrosti“. 
Vybavuje se mi obraz Panny Marie Klatovské, vysvětlený nápisem: „Na klíně 
matky sedí moudrost Otce.“ Ježíš ve svém božství věděl všechno, ale přesto 
se jako člověk učil od své matky. Ocituji poznámku v Jeruzalémské bibli 
k Přísloví 8, 22 (začátek jedné z nejkrásnějších pasáží o zosobněné Moud-
rosti): „S přizpůsobením smyslu aplikovala liturgie Př 8, 22n na Pannu Ma-
rii, jež je spolupracovnicí Vykupitele, tak jako Moudrost je spolupracovnicí 
Stvořitele.“ Maria je spolupracovnicí Vykupitele i mnoha jinými způsoby.

Moudrosti se Maria nejenom podobá, ale také na ní má účast. O nikom 
jiném není psáno, že „to všechno uchovávala v srdci a rozvažovala o tom“ 
(Lk 2, 19). V této její moudrosti založené na naslouchání Božímu hlasu se 
dají rozlišit tři součásti. Za prvé, pokorné neporozumění uznávající, že udá-

MARIA
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lost přesahuje mě a dost možná i obecné možnosti lidského poznání. Za 
druhé, uchovávání v paměti – pokud mě něco přesahuje, jakýkoli detail 
může mít zásadní význam, je proto důležité podržet v paměti pokud možno 
všechno. Za třetí, trpělivé uvažování o smyslu události.

Jan Pavel II. v posledním odstavci encykliky o vztazích mezi vírou 
a rozumem (Fides et ratio 128) přirovnává Marii ke křesťanské filosofii: 
„Jako byla Maria povolána poskytnout celé své lidství i ženství, aby se Slovo 
mohlo stát tělem a být jedním z nás, tak je filosofie povolána, aby poskyt-
la svou rozumovou a kritickou práci, aby teologie jako poznání víry byla 
plodná a účinná. A jako Maria svým souhlasem s Gabrielovým poselstvím 
nic neztratila ze svého lidství a svobody, tak ani filosofie, když přijme to, co 
požaduje pravda evangelia, neztrácí nic ze své nezávislosti, ale ze zkušenos-
ti poznává, jak je každé její bádání podněcováno k nejvyššímu uskutečně-
ní.“ Filosofie se označuje jako „služebnice teologie“, podobně jako Maria je 
podle vlastního vyjádření „služebnice Páně“.

Tady se přímo nabízí námitka: Maria byla prostá žena, zato filosofie je 
přímo esencí učenosti. To se dá chápat více způsoby. Někteří se postaví na 
stranu učenosti až k pohrdání Marií a podobnými „prosťáčky“, jiní na zá-
kladě svatého Pavla vyzdvihnou prostou víru a odsoudí filosofii. Z Nového 
zákona se nejvíc proti filosofii staví Kol 2, 8: „Dejte si pozor, aby vás nikdo 
nezotročil (tak zvanou) filosofií – je to jen klam a mam. Jsou to samé na-
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uky lidské, (které se opírají) o prvopočátky světa, ne o Krista.“ Jenže jinde 
Pavel filosofii naopak využívá. Nejznámějším příkladem je řeč na Areopagu 
(Sk 17) – tu však někteří vykládají jako Pavlovu chybu, ze které se poučil. 
Méně se ví, že oba listy Soluňanům neboli Tesalonickým svou strukturou 
odpovídají radám pro blažený život, jaké psali tehdejší filosofové. Zastánce 
teorie o „chybě mládí“ a správnému přístupu „zralého“ Pavla by sice mohl 
namítnout, že tyto dva listy pocházejí z raného období, ale pořád jde o ka-
nonické biblické knihy, ze kterých by po očištění od jakékoli filosofie moc 
nezbylo. Vše tedy nasvědčuje závěru, že v listě Kolosanům Pavel neodsuzo-
val filosofii obecně, ale její nadřazování nad křesťanské zjevení.

Vraťme se ke třem rozměrům Mariina rozvažování, jimiž jsou pokorné 
neporozumění, paměť a uvažování o smyslu událostí. Paměť je důležitá pro 
obojí, ale prostí věřící a filosofové si navzájem vyčítají nedostatky v pokor-
ném neporozumění (filosofové často předstírají, že rozumí i tomu, o čem by 
měli uznat, že je přesahuje) nebo uvažování o smyslu (jednoduchá víra sice 
nějaký smysl vidí, ale vlastně o něm neuvažuje). Že někteří filosofové odmí-
tají, aby jejich filosofie sloužila víře, ani že někteří věřící upadají do fideismu 
a odmítají o své víře rozumově uvažovat, není vinou samotné filosofie nebo 
víry. Obojí nejlépe funguje, pokud víra hledá porozumění skrze filosoficky 
podepřenou teologii a filosofie čerpá z víry sílu resp. naději k hledání pravdy 
i v situacích, kdy takové hledání vypadá marně, ať už se skutečně blížíme 
hranicím rozumového poznání, nebo jen narážíme na jakékoli jiné obtíže 
provázející hledání pravdy.

Na závěr: jak do toho zapadá „dominikánská“ moudrost? V soula-
du s naším heslem „contemplari et contemplata aliis tradere“ mi přijde, 
že naše moudrost je blízká takové rovnováze víry a filosofie. K předávání 
výsledků kontemplace je nutné je co nejsrozumitelněji vyjádřit. Na jedné 
straně ten, koho kontemplujeme, je samo Slovo. I když to zastánci poetic-
kých teologií neuznávají, nám tomistům je nevýslovnost Slova jasná dost. 
Ve vtělování Slova do lidských slov dojdeme nejdál při vysoké teologické 
exaktnosti – ta je jen odrazovým můstkem ke skoku do Tajemství, ale ze 
všech podobných můstků je nejvyšší. Pro předávání výsledků kontemplace 
však je lepší slevit z maximální výšky a preciznosti, které málokdo poro-
zumí. Proto k naší moudrosti patří i schopnost nacházet rovnováhu mezi 
srozumitelností a teo lo gickou přesností. Na druhou stranu je třeba přiznat, 
že málokdy se u stejného bratra sejde schopnost překládat z kontemplace 
do teologické terminologie a z teologické terminologie do jazyka běžných 
lidí. To je jeden z důvodů, proč je důležité společenství a spolupráce v něm.

Trůne dominikánské moudrosti, oroduj za nás!
fr. Václav Veselský OP

MARIA
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Bratři
Videa Aquinas 101 s českými titulky
Aquinas 101 je projektem Tomistického institutu (The Thomistic Institute) 
bratří z Washingtonu. Formou krátkých (cca 9minutových) srozumitelných 
videí se zájemci mohou seznámit s myšlením svatého Tomáše Akvinského. 
Projekt je volně dostupný na adrese aquinas101.com, kde je ke každému 
videu možné nalézt také krátkou četbu a podcastové přednášky. 

Aquinas 101 tvoří v současné době 4 série videí. První sérii tvoří sedm 
kurzů, které jsou věnovány úvodu do Sumy sv. Tomáše (96 videí). Druhá 
série je věnována vztahu vědy a víry (47 videí), třetí svátostem (zatím je 
dokončeno 15 videí) a čtvrtá pěti cestám k poznání Boha (zatím 9 videí).

Videa jsou v anglickém jazyce. Díky nadšení a spolupráci několika přá-
tel svatého Tomáše však postupně vznikají k některým videím Aquinas 101 
české titulky. Konkrétně je nyní překládána série o svátostech. Odkaz na 
dosud přeložená videa naleznete na adrese op.cz/aquinas101. Moc nás po-
těší jakákoli vaše zpětná vazba! Kontakt na překladatelský tým je možný 
přes fr. Gabriela (gabriel@op.cz).

Fr. Efrem Jindráček OP řádným profesorem
Magistr řádu a Velký kancléř Papežské univerzity sv. Tomáše Akvinského 
v Římě fr. Gerard Timoner OP jmenoval a ustanovil dne 7. května 2023 
fr. Efrema Jindráčka OP řádným profesorem Filosofické fakulty Papežské 
univerzity sv. Tomáše Akvinského. Fr. Efrem je tak druhým českým do-
minikánem, který na Angelicu tento akademický titul získal (prvním byl 
fr. Ondřej Petrů OP v 60. letech 20. století, který byl jmenován řádným 
profesorem na Fakultě kanonického práva). Fr. Efrem je nyní na Angelicu 
nejmladším z řádných profesorů. Bratru Efremovi srdečně gratulujeme.

Bratři v základní formaci
V první polovině roku 2023 jsou v české provincii dva bratři v základní for-
maci po noviciátu. Bratr Václav Veselský (6. rok časných slibů) má statut 
bratra spolupracovníka a je formován v olomoucké komunitě pod vedením 
magistra bratří spolupracovníků. Jeho hlavní úkoly jsou služby v konventu 
a v konventním apoštolátu. V průběhu jara fr. Václav požádal o slavné sli-
by. Jeho žádost nedostala potřebnou podporu při hlasování, a proto se po 
tomto datu vrací do světa.

ZPRÁVY Z DOMINIKÁNSKÉ RODINY
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Bratr Josef Dolák (2. rok časných slibů) má statut bratra klerika a je 
formován v klášteře v Bordeaux (Francie) pod vedením místního magistra 
kleriků. Časné sliby fr. Josefovi vyprší 15. srpna 2023. Fr. Josef nepožádal 
o obnovu slibů, a byl naopak přijat do Teologického konviktu v Olomouci. 

Oběma bratřím, Václavovi i Josefovi, děkujeme za vše, co pro řád udě-
lali, a vyprošujeme jim hojné požehnání na další cestě.

Prosby o modlitby za fr. Błażeje
Prosíme o modlitby za fr. Błażeje Matusiaka OP, kterému bylo diagnosti-
kováno vážné onemocnění (myelom), jež postihuje především kosti. Bratr 
Blažej přebývá nyní ve Varšavě, kde se mu dostává veškeré potřebné lékař-
ské a ošetřovatelské péče.

Zvon Štěpán-Maria u sv. Jiljí
4. června na slavnost Nejsvětější Trojice byl při mši svaté požehnán zvon 
Štěpán-Maria. Během léta bude vystaven v kostele a koncem srpna zavěšen 
na věž, aby mohl poprvé zazvonit na slavnost sv. Jiljí.

Třetí zvon ve svatojilské zvonici chybí od druhoválečných rekvizic. Byl 
ulit 14. dubna 2023 ve zvonařství Grassmayr v Innsbrucku. Jedná se o zvon 
se středně těžkým žebrem, hmotností 770 kg, průměrem věnce 107 cm 
a laděním fis1. Ponese jméno Štěpán-Maria: Maria bylo původní zasvěcení 
nejmenšího svatojilského zvonu, Štěpán pak připomíná tragicky zesnulé-

ho zvoníka Štěpána Valentu, na jehož 
připomínku uspořádal spolek Sanc-
tus Castulus veřejnou sbírku na nový 
zvon.

Zatímco dva větší svatojilské zvo-
ny – Jiljí a Dominik – byly uchráně-
ny dějinných zvratů, ten nejmenší 
má pohnutou historii. Původní zvon 
Maria pocházel z roku 1617, přelit 
byl Karlem Bellmannem v roce 1831 
a rekvírován 1916 za 1. světové války. 
Ze sbírek farníků a dobrodinců byl 
pořízen nový zvon, odlitý 1923 Arnoš-
tem Diepoldem, který však byl rekví-
rován roku 1942 za 2. světové války.

https://praha.op.cz
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Zaostřeno na Boha
aneb Týden v klášteře dominikánských mnišek

Stejně jako minulý rok i letošní prázdniny jsme v Uherském Brodě zahájily 
tzv. „Týdnem v klášteře“ pro svobodné ženy ve věku od 20 do 35 let. Sedm 
dívek přijalo pozvání nahlédnout za zdi kláštera a „ochutnat“ náš mnišský 
život modlitby, práce a studia. Pomyslíte si – lov na nová povolání? Asi 
vás zklamu, ale první červencový týden takovou ambici neměl. Podmínkou 
„vstupu do klauzury“ nebyl ani vážný zájem dívek o řeholní život, natož 
přímo o vstup do našeho řádu :-) Co je k nám přivedlo a co si odnesly? 
Požádaly jsme o „reportáž“ samotné účastnice. Jelikož většina z nich byly 
národnosti slovenské, snad nebude čtenářovi překážet, když text ponechá-
me v jeho původním jazyce.

Aspoň na týždeň byť mníškou...

Ak tento sen spojil sedem dievčat, ktoré sa počas prvého prázd-
ninového týždňa zišli v Uherskom Brode, potom ich túžba našla 
svoje naplnenie. Od 3. do 8. júla mali možnosť pobývať na mieste, 
na ktorom bežne nespočinie ani len zrak farníkov či verejnosti – 
v klauzúre. 

Už druhýkrát sa mladé slobodné dievčatá v kláštore dominikánskych mní-
šok v Uherskom Brode smeli stať mníškami na „dobu určitú“. Táto týždeň 
trvajúca skúška spočívala v maximálnom možnom splynutí so životom 
sedemčlennej komunity – od liturgie cez prácu až po spoločné rekreácie. 
Jediné, čo v závere týždňa ešte odlišovalo návštevníčky od mníšok, bol ab-
sentujúci habit. 

Dievčatá, ktoré týždeň v kláštore absolvovali prvý raz, pravdepodobne 
prekvapila frekvencia modlitieb a disciplína, s akou sa na nich sestry zú-
častňujú. „Prvé dni bolo trochu náročnejšie prispôsobiť sa a zvyknúť si na 
režim, ktorý sestry dodržiavali. No práve pravidelnosť modlitby, vstávanie 
v rovnakom čase, pravidelná práca ma priviedli bližšie k Bohu, k pokoju 
a radosti, ktoré v bežnom živote ťažko nadobudnúť,“ zhodnotilo svoj prvý 
pobyt u mníšok dievča zo Slovenska. Netají sa však tým, že spočiatku bolo 
jej jediným cieľom vlastné stíšenie. „Pred návštevou sestričiek som nemala 
veľké očakávania. Vedela som, že potrebujem ísť na miesto, kde sa stíšim. 
A presne tak sa stalo,“ pripustilo.

ZPRÁVY Z DOMINIKÁNSKÉ RODINY
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Mlčanlivé chvíle a tiché prostredie boli neodmysliteľnými spoločníkmi 
počas každého dňa. Táto atmosféra vyplývajúca z disciplíny sestier je jed-
ným zo základných kameňov kontemplatívneho charakteru mníšskeho 
života. Ako účastníčky prichádzajúce priamo z víru svetských povinností 
a starostí sme mali možnosť ponoriť sa do ohlušujúceho ticha a nechať, 
nech do upokojeného vnútra prehovorí z bohostánku Ten, kvôli ktorému 
sme sa predovšetkým zišli vedno na tom istom mieste.

Väčšinu dievčat pritiahol týždňový pobyt v kláštore už druhýkrát. Pri-
vábila ich pretrvávajúca túžba po Božej blízkosti či prívetivá komunita do-
minikánskych mníšok. „Na týždeň v kláštore som sa veľmi tešila. Len čo 
som zistila, že sa mi podarí pricestovať, vedela som, že moje vnútro si opäť 
po roku príde na svoje. Čas v kláštore totiž plynie inak ako vonku vo svete,“ 
vystihla pocity opätovných účastníčok jedna z mladých žien. 

„Po roku strávenom v práci s ľuďmi je človek vyprahnutý a jeho duša 
tiež. Potrebuje sa niekde nasýtiť a dni strávené v tichu a v rozhovoroch s Bo-
hom sú nenahraditeľným pokrmom,“ uvažuje mladá Slovenka a spomína, že 
čas prežitý za múrmi kláštora bol pre ňu už pri prvej návšteve „vyslobodením 
z hluku okolitého sveta“. „Započula som tam presne to, čo mi chcel Boh po-
vedať už počas roka, ale vtedy som nebola schopná vnímať ho. Práve pre ten-
to spoločný čas s Bohom a takisto so sestrami som vedela, že sa tam chcem 
po roku určite vrátiť,“ uzatvára dievča po svojej druhej návšteve kláštora.

Nech sme sa však zišli s akoukoľvek motiváciou, verím, že ani jedna 
z nás neodišla s prázdnymi rukami či srdcom. V ovzduší modlitby sa Boh 
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dotýkal každej osobitným spôsobom. A keď budeme polievať semienko, 
ktoré do nás Pán zasial, v správnom čase zožneme aj plody tohto mimo riad-
neho letného týždňa.

Lucka K.

... co k tomu dodat? Každé povolání je obrovským darem a vždycky je to 
Pán, kdo povolává. Tuším ale, že pořád jsou kolem nás mladí lidé, kteří 
hledají smysl života a možná v této chvíli potřebují, aby jim někdo dal 
znamení, alespoň naznačil správný směr. A možná všichni čas od času po-
třebujeme, aby nám někdo připomněl, že šťastní můžeme být jedině v přá-
telství s Kristem, bez ohledu na to, jakého povolání se komu dostalo. Taky 
mám „sen“ – kéž by se náš klášter mohl stát oázou pokoje, ztišení, pohos-
tinným místem pro všechny věkové kategorie, pro všechny, kdo potřebují 
načerpat duchovní posilu. Pokud se pro těch sedm dívek takovým místem 
stal, pak  „Týden“ splnil svůj úkol.

za komunitu mnišek v Uherském Brodě
sr. Růžena OP

Sestry dominikánky
Kuna nese nanuk
Proč má článek o kongregaci takový název? Důvodem není primárně nanuk 
(ač v těchto hicech…), ale skutečnost, že jde o palindrom, tedy větu se stej-
ným významem, ať ji čtete tam, či zpět. A to nám při jedné povídací večeři 
v brněnské komunitě připadlo jako výstižný obraz současného kongregač-
ního dění.

Do Brna byla kongregace pozvána v době svého vzestupu a růstu, dvacet 
let po založení, roku 1909. Sestry měly převzít „nádražní misii“, čili pomá-
hat dívkám přicházejícím do Brna za prací. Šlo mj. o penzionát a učební 
kurzy, původně u nádraží, pak na Vídeňce. Z kronik se zdá, že následující tři 
roky byly hodně bouřlivé a spolupráce sester s Křesťanským spolkem žen, 
který je do Brna pozval, se ocitla ve stavu asi už ne jednoznačně křesťan-
ském. Skončilo to krachem.

Mezitím byly ale sestry v Brně přizvány k dalšímu dílu, a to na Veveří 29 
(nyní 27). V jednom z dokumentů se píše: „Spolek terciářek sv. Františka, 
jehož zakladatelkou a ředitelkou byla sl. Holánková, zřídil útulek bl. Anež-
ky Přemyslovny pro zestárlé členky spolku. Slečna Holanková dojednala 



׀ 26

s kongregací, že do tohoto útulku budou poslány dvě sestry, které povedou 
správu útulku a budou pečovat o stařenky. Útulek zase poskytne kongregaci 
za mírné nájemné místnosti pro její účely.“

V roce 1913 sestry na Veveří přišly, dům později odkoupily, sv. Anežku 
vyměnily za bl. Zdislavu a k péči o stařenky přibraly ústav pro slabomyslné 
děti. Myšlenka penzionátu a kurzů pro děvčata je však neopustila, a protože 
dům nebyl nafukovací, po několika letech přestěhovaly ústav pro slabomy-
slné děti (tehdy už i se zvláštní školou) do Střelic.

A teď to běží tak trochu „pozpátku“. Střelická komunita se koncem čer-
vence 2023 vrací do Brna, o sestry potřebující péči se bude starat terénní 
pečovatelská služba zřízená františkánskou zdravotní školou, ubytování pro 
studentky chceme aspoň částečně zachovat. Střelický objekt, který tehdy 
sestry koupily, prodáváme, aby mohl znovu ožít, a to – Bohu díky – aktivi-
tami Komunity Blahoslavenství. V Brně opět narážíme na nenafukovatel-
nost domu a usilovně pořád dokola probíráme, co ještě by šlo vystěhovat. 
Střelické sestry zase vybírají, co se do Brna přesune a co se tam fakt už nevy-
dá. Boj vedeme s prostorem pro nábytek (např. bez polohovacích postelí už 
se neobejdeme) i prostorem uvnitř skříní. V souvislosti s kancelářskou fází 
tohoto boje možná navrhneme doplnění zpovědního zrcadla o dva hříchy: 
„neskartoval/a jsem“ a „všechno jsem cpal/a do eurosložek“.

ZPRÁVY Z DOMINIKÁNSKÉ RODINY
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Zatím to většinu z nás většinou baví a jsme všechny hodně zvědavé, jak 
to bude vypadat, až se brněnská komunita rozroste ze čtyř členek na sedm-
náct. Věříme, že kongregační historie čtená popředu i pozpátku nese v kaž-
dé své etapě projevy přítomnosti Boha. A ať už naše cesta povede kamkoli, 
že na ní budeme pořád prožívat to, co popisuje žalmista (119, 105): „Mým 
krokům svítilnou je tvé slovo, ono mi cestu osvětluje.“ A Bohu jsme vděčné 
i za všechny souputníky na cestě včetně vás, přátelé z dominikánské rodiny.

SM. Krista Chládková OP

Příměstský tábor CSŠPS Bojkovice: Cestování časem

Ve dnech 10.–14. července 2023 se uskutečnil Příměstský tábor naší střed-
ní školy CSŠPS Bojkovice, který se stal nezapomenutelným zážitkem pro 
73 dětí ve věku od 5 do 13 let. Táborové aktivity se odehrávaly především 
v rozlehlé zahradě a na hřišti a v prostorách naší školy. Tématem letošního 
tábora bylo Cestování časem, což dětem umožnilo prozkoumat pravěk, sta-
rověk, středověk, současnost i budoucnost.

Program tábora byl pečlivě připraven a zrealizován skvělým týmem slo-
ženým z pěti našich studentek za pomoci sestry Štěpánky. Dalších 19 stu-
dentů se postaralo o děti v jednotlivých táborových skupinkách.

První den jsme objevili stroj času a s ním i cestovatele časem, kterým 
jsme se rozhodli pomoci opravit jejich stroj. Prozkoumávali jsme různé 
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doby, abychom našli ztracené součástky stroje času. V pravěku jsme společ-
ně s pravěkým mužem chytali mamuty a objevovali jejich fascinující svět. 
V době starověku jsme se stali účastníky Olympijských her a prožili vzru-
šující sportovní souboje. Ve středověku jsme se připojili ke Karlu IV. a po-
mohli mu stavět nová města. V současnosti jsme se setkali se slavným hle-
dačem talentů z Hollywoodu, který nám umožnil vyzkoušet si herectví na 
vlastní kůži. V návštěvě budoucnosti jsme se zapojili do výroby léků, které 
nám dosud nebyly známy. Nakonec se nám podařilo objevit a získat všech-
ny potřebné součástky, aby stroj bezchybně fungoval.

Tábor by nebyl možný bez podpory našich úžasných zaměstnanců, kteří 
se zapojili do organizace a průběhu programu. Pomáhali s přípravou pro-
gramu, občerstvení, udržováním čistoty a dalšími důležitými úkoly. Jejich 
neúnavná práce a oddanost táboru přispěly k jeho bezproblémovému prů-
běhu.

SM. Štěpánka Šenkeříková OP

A zatím v Cambridge...

Už je to patnáct měsíců, co jsem v Cambridge změnila pomyslnou stranu 
stolu a namísto „student“ se v mém osobním profilu objevilo slovo „staff“. 
Když jsem 1. dubna 2022 obhájila doktorskou práci, kterou jsem studova-
la v Margaret Beaufort Institute of Theology, katolickém institutu v rámci 
Cambridge Theological Federation (CTF), už jsem byla přijata jako Events 
Manager (manažerka akcí) v dalším z „domů“ této federace – The Faraday 
Institute for Science and Religion. Časem jsem pak přešla na další pozici, ve 
které se věnuji zahraničním studentům, kteří u nás tráví semestr nebo rok 
studiem teologie a filosofie ve vztahu k vědě. V září jsem pak kolekci institu-
cí v rámci CTF doplnila o další úvazek v Cambridge Centre for Christianity 
Wordlwide (CCCW), ekumenické organizaci zaměřené na misie a studium, 
kde pracuji jako koordinátorka akademických aktivit. 

I když je to občas trochu hektické, pracovat ve dvou různých organi-
zacích, mám štěstí, že kanceláře obou mých pracovišť se nachází v jednom 
komplexu budov a přejít z jedné práce do druhé mi trvá asi jednu a půl mi-
nuty. Každý rok obě instituce pořádají týdenní letní školu. Letos se poštěs-
tilo, že obě akce proběhly ve stejném týdnu, takže pobíhání mezi budovami 
se mnohonásobně zvýšilo a občas jsem nevěděla, pro koho zrovna pracuji 
a jak se tady říká: který kloubouk mám zrovna na hlavě. Nejtěžší pro mě asi 
bylo zapamatovat si jména účastníků, protože všech dohromady nás bylo 
kolem sto deseti. 
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A teď něco k akcím 
samotným. Faraday 
Institute tradičně zve 
věřící vědce nebo lidi 
z církví, kteří slouží jak 
v duchovní oblasti, tak 
působí v akademickém 
prostředí nebo ve vý-
zkumu. Letošní téma 
bylo Věda, víra a na-
děje pro budoucnost. 
Mezi přednáškami, 
které jsem v rámci své-
ho „přebíhání“ mohla 
vyslechnout, mě za-
ujala ta s názvem Bůh, 
evoluce a klimatické 
změny – Teologické 
přístupy k trpícímu světu od Bethany Sollereder, ve které nás velmi jasně, 
přímočaře a zároveň s nadějí vyzvala ke křesťanské zodpovědnosti za již 
probíhající změny a přípravě ke změnám, které nás nejspíše čekají. 

V CCCW jsme se mezitím ve spolupráci s Biblickou společností věnovali 
tématu Bible všude a každý den. Lektoři z partnerské instituce nám před-
nášeli o svém projektu biblických studií pro lidi v odvětvích, jako je politika, 
management, vedení, ale i farmaření a vzdělávání. Společně jsme testovali 
jednotlivé lekce a s tvůrci programu sdíleli nápady na vylepšení a dávali 
jsme jim zpětnou vazbu. Jakmile bude program hotový, bude přístupný 
nejen v Evropě a USA, ale i Asii, Africe a Jižní Americe. Mezi přednášejícími 
z různých konců světa a denominací byla i naše dominikánská sestra Nazik 
Matty z Iráku, která se s námi spojila přes Zoom. 

A teď už musím končit, protože za chvíli mám pohovor se zájemcem 
o doktorské studium (v CCCW) a v e-mailu mě čeká několik zpráv od part-
nerských univerzit v USA, kteří nám (Faraday Insitute) chtějí poslat několik 
studentů medicíny na semestr v zahraničí. Kouknu na ně hned, jak skočím 
do Margaret Beaufort projednat uskladnění jedné z uměleckých zakázek, 
která byla součástí mého doktorátu. Jak říkám, je to občas hektické, ale také 
je to obrovská radost a naplnění. Hlavně to, že součástí mé práce je modlit-
ba a spolupráce s lidmi, kteří svoji naději vložili do Hospodina.

S. Marie Kašparová OP
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Thomas Merton:
Monastický pokoj
„Pokoj vám zanechávám, svůj pokoj vám dávám.“ 
Kristova slova jsou adresována každému křesťanu. 
Přesto pořád toužebně vzhlížíme k těm, kteří jako 
by k němu byli lépe disponováni. Jak je to ve sku-
tečnosti s mnišským pokojem? Liší se podstatně 
od toho, který můžeme zakoušet v našich životech 
uprostřed světa? Překlad Ondřej Koupil.

brož., 92 str., 135 Kč, 3. vydání

Z nabídky nakladatelství Krystal OP

Letní punkta | 3. série
Letní místopisný podcast platformy Dominikánské 8
čtvrtek 29. 6. – čtvrtek 31. 8. 2023

Třetí série osobně laděných podcastů vás po roce opět zve k návštěvě růz-
ných spirituálních míst v České republice. Spolu s loňskými a předloňskými 
punkty pomalu krok za krokem pokrýváme mapu Čech a Moravy, ale přidá-
váme i několik výhledů za hranice.

Autory jsme požádali, aby vybrali taková „punkta“, která jsou jim ob-
zvlášť blízká, a pokusili se přiblížit, čím se jich dotýkají. Vydejte se s námi 
do míst známých i neznámých. Nechte se inspirovat ať už k tomu, jaká mís-
ta navštívit, či k novému pohledu na místa, která důvěrně znáte. Jak k nám 
místa promlouvají? Co vlastně znamená duchovnost místa? A nemůže se 
někdy zvrhnout v prázdný kýč?

Letos bude náš cyklus sevřenější, oslovili jsme jen deset autorů. Můžete 
se těšit na punkta z pera Jitky N. Srbové, Petra Hrušky, Magdaleny Platzo-
vé, Věry Koubové, Jiřího Sádla, Jany Šrámkové, Sylvy Fischerové, Jiřího 
Štourače, Karola Sidona či Tomáše Halíka. Opět s kongeniálním sound-
designem Jana Trojana.

Vzniká ve spolupráci s Centrem teologie a umění při KTF UK. Dostupné 
na Soundcloud, Spotify, Apple Podcasts a YouTube.

https://dominikanska8.cz/akce/572/letni-punkta
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Jean-Pierre Torrell OP:
Teologická suma Tomáše Akvinského
Teologická suma je mistrovským dílem středověké 
teologie, dodnes udivujícím propracovanou archi-
tekturou a pronikavostí vhledu. Kdo byl její au-
tor, z jakých zdrojů při svém bádání vycházel a jak 
ovlivnil vývoj poznání a teologie dalších staletí? 
Jean-Pierre Torrell OP, jeden z nejuznávanějších 
badatelů v oboru života a díla Tomáše Akvinského, 
představuje v této publikaci osobnost Andělského 
učitele, seznamuje čtenáře se strukturou a obsa-
hem Sumy a zasazuje ji do historického, literárního 
a naukového prostředí, v němž vznikla. V další části 
pak sleduje osudy tohoto díla v čase a stručně popi-
suje historii tomismu a hlavní momenty jeho vývo-
je. Překlad Karel Šprunk.

brož., 112 str., cca 150 Kč

Tomáš Akvinský:
Výklad listu svatého Pavla Filipanům
Super Epistolam B. Pauli ad Philipenses 
lectura
Významnou součást díla Tomáše Akvinského tvoří 
jeho komentáře Písma svatého. Tento svazek přiná-
ší první překlad z Tomášových biblických komentá-
řů, a to jeho výklad listu Filipanům. Jedná se o tzv. 
lecturu, tedy text v té podobě, jak si jej autor při-
pravil pro přednášku. Obsahuje vysvětlení jednotli-
vých veršů proložené odkazy na jiné biblické citáty, 
které s probíraným tématem souvisejí, rozvíjejí ho 
a doplňují. Filipané jsou pro Tomáše vzorem křes-
ťanů, kteří na úzké cestě Kristově snášejí pro Krista 
mnohá soužení, osvíceni a sjednocováni vírou vná-
šejí Kristovo světlo do světa a uprostřed jeho bolestí 
a smutků svědčí o pravé a trvalé radosti, která se 
rodí a posiluje z blízkosti Pána. Překlad, úvodní stu-
die a poznámky Tomáš Machula.

brož., bilingvní vydání, 184 str., cca 240 Kč

https://krystal.op.cz
facebook.com/KrystalOp



׀ 32 NA ZÁVĚR

OPusculum
Časopis české dominikánské rodiny

Vydává Kazatelské středisko České dominikánské provincie

Redakce
e-mail: opusculum@op.cz
Fr. Gabriel Malich OP (gabriel@op.cz)
S. Marie Pitterová OP (monialesop@volny.cz)
S. Marie Kašparová OP (marie@dominikanka.cz)
Lenka Bernadetta Nezbedová (Nezlenka@seznam.cz)
Jiří Reginald Machačík (machacik@volny.cz)
Jan Jáchym Beneš (jachym@op.cz)

Fotografie na obálce:
1. s.  ׀  Foto: Lawrence Rice, Flickr (CC BY-NC-SA 2.0)
2. s. ׀  Foto: Sestry dominikánky
            Zvon Štěpán-Maria. Foto: Klášter dominikánů Praha

Bankovní spojení pro dary: č. účtu: 268154211/0300 v. s.: 290

Uzávěrka příštího čísla: 20. 9. 2023

http://opusculum.op.cz

Nenechte si ujít, zapojte se:

• ještě k tématu studium
      – článek fr. Benedikta Mohelníka OP „Teologie pro současnost“
          https://www.christnet.eu/clanky/6774/teologie_pro_soucasnost.url
      – přednášky z cyklu Církev a svět: Koncil a papež František věnované Druhému
          vatikánskému koncilu
          https://dominikanska8.cz/akce/532/cirkev-a-svet

• Podpora rekonstrukce kláštera a baziliky v Jablonném v Podještědí
   číslo účtu 903503389/0800 s variabilním symbolem 777
   více na https://www.zdislava.cz/

• Setkání dominikánské rodiny (téma Ukrajina): 14. 10. 2023 v Praze

• O Třech ve třech. Podcast o víře a životě z ní ׀ https://op.cz/o3v3/

• Dominikánská 8 ׀ https://dominikanska8.cz/

• Knižní salóny nakladatelství Krystal OP ׀ https://krystal.op.cz/knizni-salon-2/
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